

# DELEGATED LEGISLATION

## التشريع المفوض (المخول)

### ١. Introduction:

### ٢. المقدمة:

Delegated or subordinate legislation, is rules of law made under the authority of an act of parliament by some person or body.

التشريع المفوض أو الثانوي ، هو قواعد القانون التي يتم وضعها تحت سلطة البرلمان من قبل شخص أو هيئة خاصة ليقوم البرلمان بإصداره.

It is a principle of political democracy that only the elected representatives of the people should make laws.

وعليه فإن من مبادئ الديمقراطية السياسية تجعل نواب الشعب هم وحدهم الذين يجب أن يقوموا بسن القوانين.

Yet today this principle has been eroded administration is the great producer of laws. Most of the laws passed by parliament are conceived and drafted in the ministries and other departments.

ومع ذلك ، فقد تأكل أو أختفى هذا المبدأ اليوم ، وأصبحت الإدارة هي المنتج الأكبر للقوانين. وعليه فإنه حسب التصور الجدي يتم وضع وصياغة معظم القوانين التي يقرها البرلمان في الوزارات والإدارات الأخرى.

## 2. Reasons of delegated legislation:

### ٢. أسباب وجود هذا التشريع:

**A. Pressure on the time of parliament:** Parliament had insufficient time to deal adequately s increasing mass of legislation necessary to regulate affairs in a complex modern state.

أ. الضغط على وقت البرلمان: لم يكن لدى البرلمان الوقت الكافي للتعامل بشكل تام مع الكتلة المتزايدة من التشريعات اللازمة لتنظيم الشؤون في دولة حديثة معقدة.

**B. Technicality of subject-matter:** Parliament does not possess knowledge of local Nor is it conditions and specialist technicalities desirable that it should concern itself with such details.

ب. مواضيع تقنية: البرلمان لا يمتلك معرفة محلية ولا شروط وتقنيات متخصصة أن يقوم بالاهتمام بالتفاصيل الدقيقة لإصدار القوانين. وعليه سرعة اصدار القانون.

**C. Flexibility in arrangements:** Delegated legislation is more flexible than ordinary legislation, being more easily amended and revoked. This allows room for experiment.

ج- المرونة في الترتيبات: التشريع المفوض أكثر مرونة من التشريع العادي ، حيث يسهل تعديله وإلغائه. وهذا يتيح مساحة للتجربة.

**D. Notional emergency:** Delegated legislation enables a government to deal with problems which could not be foreseen when the enabling law was passed. It also enables it to act quickly in emergency. The latter includes war, economic crises and natural disasters.

د- حالة طوارئ افتراضية: التشريع المفوض يمكّن الحكومة من التعامل مع المشاكل التي لم يكن من الممكن توقعها عند تمرير القانون المفوض او الثانوي. كما أنه يمكن للحكومة من التصرف بسرعة في حالات الطوارئ لإصدار القانون. وتشمل حالة الطوارئ الحروب والأزمات الاقتصادية والكوارث الطبيعية.

### ٣.Dangers of system of delegated legislation:

- A. Matters of principle.
- B. Inadequacy of control.
- C. Lack of publicity.
- D. loose definition of powers.

٣. مخاطر نظام التشريع المفوض:

أ- مسائل مبدئية.

ب- عدم كفاية الرقابة.

ج- قلة الدعاية.

د- تعريف موسع للصلاحيات.